
 

Referat:  

Møde i Det Centrale Videreuddannelsesråd d. 12.09.23 

 

 

 

Dato: 20 september 2023 

Dokument ID: 10984656 

Møde i Det Centrale Videreuddannelsesråd 

Dato: 12. september 2023, kl. 14.00– 17.00 

Sted: Regionshuset Sorø, Lokale 7 eller Microsoft teams.   

 

Deltagere:  

Psykiatri 

 Søren Rask Bredkjær, Vicedirektør  

 Haroon Malik Arfan, Overlæge 
Sjællands Universitetshospital  

 Morten Eklund Ziebell, Vicedirektør  

 Toke Seierøe Barfod, Uddannelsesansvarlig overlæge 
Holbæk Sygehus 

 Dan Brun Petersen, Vicedirektør 

 Susanne Mallet, Uddannelseskoordinerende overlæge 
 Næstved, Slagelse og Ringsted sygehuse 

 Henrik Stig Jørgensen, Vicedirektør 

Nykøbing Falster Sygehus  

 Peder Gunner Fabricius, Vicedirektør  

 Helle Nielsen, Uddannelsesansvarlig overlæge  
Yngre Læger Region Sjælland 

 Mathilde Baumann, Uddannelseslæge  

 Nick Schou Nielsen, Uddannelseslæge  
Koncern HR Uddannelse og Udvikling  

 Ann Maria Halse, Uddannelseschef 

Det Nære Sundhedsvæsen  

 Søren Wistisen Rasmussen, Lægefaglig Vicedirektør 

Lægeuddannelse 

 Marit K. Buccarella (Formand), Chef for Lægeuddannelse 

 Jeanette Espensen (Referent), Specialkonsulent 

 Martin Bodekær Larsen, Chefkonsulent  

 Eva Schandorf Kristensen, Praksisuddannelseskoordinator 

 Helge Madsen, Praksisuddannelseskoordinator  

 

Derudover deltager følgende på dagens møde:  

 Kim Leck Fischer, Enhedschef Uddannelse og Udvikling (Hele mødet)  

 Philip Månsson, Uddannelseslæge (Oplæg under Punkt 2) 

 Sebastian Fiege, Uddannelseslæge (Oplæg under Punkt 2) 

 Mette Hartmann Nonboe, Uddannelseslæge (Oplæg under Punkt 2) 

 Ida Ringsing Nielsen, Uddannelseslæge (Oplæg under Punkt 2) 

 Cecilie Franck, Uddannelseslæge (Oplæg under Punkt 2) 

 Dennis Grewing Sander Erntgaard, Uddannelseskonsulent (Oplæg under Punkt 5) 

 Anette Sørensen, Chefkonsulent NSR (Oplæg under punkt 5)   

 

Afbud:  

 Henrik Torup, Uddannelsesansvarlig overlæge, Næstved, Slagelse og Ringsted Sygehuse 



 

 

Indhold 
1. Godkendelse af dagsorden samt indmeldelse af punkter til Eventuelt (5 min.) .................... 1 

2. Temadrøftelse ”Rekruttering af uddannelseslæger til Region Sjælland” (45 min.) ............... 1 

3. Revision af den lægelige videreuddannelse (5 min.) .............................................................. 3 

4. Strategi for lægelig videreuddannelse i Region Sjælland (30 min.) ....................................... 4 

5. Revision af de regionalt obligatoriske Kursusdage for KBU-læger (25 min.) ........................ 5 

6. Kriterier for udmøntning af varige midler til ekstra H-forløb i almen medicin (20 min.) .... 7 

7. Almen medicin (10 min.) ........................................................................................................ 9 

8. Håndtering af udenlandske læger i evalueringsansættelser (15 min) .................................. 10 

9. Input til dagsordenspunkter til møde i Det Regionale Råd for lægers videreuddannelse (5 

min.) .............................................................................................................................................. 11 

10.  Gensidig orientering (5 min.) ................................................................................................ 12 

11.   Eventuelt (5 min.) .................................................................................................................. 12 

 

 

 

Bilag  
 
Bilag 1: Revision af den Lægelige videreuddannelse: Region Sjælland høringssvar på samlet 
rapport 
 
Bilag 2: Revision af den Lægelige videreuddannelse: Videreuddannelsessekretariat Øst 
høringssvar på samlet rapport 
 
Bilag 3: Udmøntning af varige midler til ekstra hoveduddannelsesforløb i almen medicin 
 
Bilag 4: Kursusbeskrivelse og program for de fire sammenhængende KBU-temadage 
 
Bilag 5: Kursusbeskrivelse og program for Antibiotikakursus



 

 

 

 

1 

 

 
1. Godkendelse af dagsorden samt indmeldelse af punkter til Eventuelt (5 

min.) 

Sagsfremstilling  Godkendelse af dagsorden og fremsættelse af punkter til Eventuelt. 

 

Indstilling  Det indstilles, at Rådet godkender dagsordenen. 

 

Referat  Dagsorden godkendes.  

 

Henrik Stig Jørgensen ønsker at orientere vedr. Bæredygtige 

akutsygehuse. Punktet drøftes under punkt 3.    

 

2. Temadrøftelse ”Rekruttering af uddannelseslæger til Region Sjælland” 

(45 min.) 
 

Sagsfremstilling  Regionsrådsformand Heino Knudsen modtog i juni 2023 en henvendelse 
fra en række uddannelseslæger på Nykøbing Falster Sygehus. 
Henvendelsen havde overskriften ” Lægerekruttering i provinsen: Den 
oversete årsag” I brevet blev flere lægers uddannelsessituation og 
muligheder beskrevet, ligesom der blev foreslået flere løsningsmodeller. 
 
I svaret fra hhv. Heino og efterfølgende Lægeuddannelsen blev de 
forskellige løsningsforslag uddybet og begrundet. Samtidig inviterede 
Lægeuddannelsen de nævnte læger til at deltage i dette CVUR møde med 
henblik på en brede drøftelse.  
 
Henvendelsen drejer sig overordnet set om, at læger, der har bosat sig 
decentralt, ikke har mulighed for at gennemfører en hoveduddannelse 
uden at skulle pendle og at størstedelen af deres uddannelsesforløb er 
placeret i Region Hovedstaden.  
 
Lægeuddannelsen har anmodet om, at de fem uddannelseslæger holder et 
kort oplæg med henblik på at orientere Rådet om deres oplevede 
udfordringer samt løsningsforslag.  
 
Med udgangspunkt i de inviterede uddannelseslægers oplæg tages en 
drøftelse af de nævnte problemstillinger, perspektiver og syn på barriere 
og løsninger målrettet organisering og struktur for den lægelige 
videreuddannelse.  
 

Indstilling  Det indstilles, at Rådet;  

- Tager oplægget fra de fem uddannelseslæger til efterretning  

- Drøfter hvilke muligheder der er for at etablere mere 

uddannelsestid og flere ”rene” hoveduddannelsesforløb i Region 

Sjælland 

 

Referat  Punktet indledes med et oplæg fra de inviterede uddannelseslæger fra 

Nykøbing Falster Sygehus; Hvorfor skal det være så svært at blive læge i 

provinsen for dem der gerne vil? 
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De primære barrierer for lægelig videreuddannelse i provinsen adresseres;  

- En mangeårig faglig centralisering som har medvirket til færre 

uddannelsespladser perifært  

- Forskel mellem gennemført Introduktionsstilling på mindre og 

perifere sygehuse sammenholdt med de større og centrale sygehuse.    

- Hoveduddannelsen er forbundet med en stor mængde pendling. 

Flere vil gerne bosætte sig perifert, men ønsker ikke at pendle til 

hovedstande i flere år.  

 

Løsningsforslag 

- Flere afdelinger skal have del i uddannelsesforløb – der skal kigges 

på hvilke kompetencer de mindre afdelinger kan tilbyde.  

- Hoveduddannelsesforløb bør sammensættes geografisk fornuftigt 

ift. transport 

- Det skal arbejdes for at flere forløb placeres med primær funktion i 

Region Sjælland, hvor SUH i højere grad skal sikre de højt 

specialiserede kompetencer. 

- Ændrede kriterier ved ansættelse til Hoveduddannelsesstillinger – 

en I-stilling fra et mindre sygehuse skal sidestilles med alle øvrige I-

stillinger.  

 

Rådet takker for lægernes input.  

Det bemærkes, at Robusthedskommissionen bl.a. har anbefalet flere 

delestillinger. Dette kan bidrage til at de mindre sygehuse kan varetage 

mere uddannelse.  

 

Der er udarbejdet et nyt kommissorie for de Specialespecifikke 

Uddannelsesråd, som bl.a. bevirker at alle potentielle 

uddannelsesafdelinger afdelinger fremadrettet må deltage i møder og ikke 

kun de afdelinger som er godkendt til uddannelse. Dette kan medvirke til, 

at der er flere afdelinger fra Region Sjælland som bliver repræsenteret og 

dermed skabe mere ligeværdighed mellem de to regioner.  

 

Revisionen af den lægelige videreuddannelse lægger op til flere brede 

generalist kompetencer og færre sub-specialiserede kompetencer. På den 

baggrund skal alle specialeselskaber udarbejde nye målbeskrivelser. De 

ændrede målbeskrivelser vil kunne bidrage til, at flere afdelinger kan indgå 

i den lægelige videreuddannelse.   

 

Mathilde Baumann beretter om en tilsvarende oplevelse indenfor 

samfundsmedicin, hvor Introstillingen fra Region Sjælland ikke blev 

sidestillet med andre lægers Introstilling fra Region Hovedstaden.  

 

Rådet opfordre Yngre Læger til at rejse udfordringen ang. 

ansættelseskriterier til Hoveduddannelsesforløb centralt i deres forening. 

Specialet almen medicin har opdateret deres faglige profil således at en 

perifer introduktionsansættelse sidestilles med en ph.d. 
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Psykiatrien arbejder på at oprette rene Region Sjælland Hoved-

uddannelsesforløb.  

 

Det forslås at der kommer fokus på delestillinger og satellitansættelser.  

 

Marit Buccarella er enig i, at der i første omgang skal ses på de kortsigtede 

løsninger. Revisionen er en langsigtet løsning.  

 

Der bør tilsvarende arbejdes på interne samarbejdsaftaler imellem 

sygehusene, som kan sikre robuste afdelinger.  

 

Der skal kigges ind i, hvordan SUH kan medvirke til at flere H-forløb 

sammensættes som næsten rene Region Sjælland forløb.  

 

De yngre læger er tilsvarende inviteret til møde i Det Regionale Råd d. 2 

oktober. Det bliver interessant at få dette råds perspektiver på 

udfordringen.  

 

3. Revision af den lægelige videreuddannelse (5 min.)  

 
Sagsfremstilling  Den samlede rapport fra Revision af den lægelige videreuddannelsen har 

været sendt i høring henover sommeren. Høringsperioden er nu afsluttet.  
 
Der følger nu en videre proces ift. konkretisering, operationalisering og 
implementering af de 20 anbefalinger. Regionerne har anmodet om at 
blive inddraget i det kommende arbejde.   
Region Sjællands høringssvar samt Videreuddannelsessekretariat Øst 
høringssvar er vedlagt dagsordenen.  
 
Bilag 1: Revision af den Lægelige videreuddannelse: Region Sjælland 
høringssvar på samlet rapport 
 
Bilag 2: Revision af den Lægelige videreuddannelse: 
Videreuddannelsessekretariat Øst høringssvar på samlet rapport 
 

Indstilling  Det indstilles, at Rådet tager orienteringen til efterretning.  

 

Referat  Der blev udtalt kritik af den korte høringsperiode sammenholdt med det 

store ressourcetræk der har været i forbindelse med revisionsarbejdet.  

 

Den videre proces skal drøftes d. 20.09 i Det Nationale Råd. Det forventes 

at revisionen behandles politisk i efteråret 2023. Der udestår en 

udmelding fra Sundhedsstyrelsen ift. den videre proces, herunder hvilke 

opgaver videreuddannelsessekretariaterne og regionerne kan indgå i.  

 

Det er aftalt at de tre videreuddannelsesregioner sammen skal udarbejde 

et oplæg ift. hvordan de kan indgå i arbejdet med konkretisering og 

implementering af anbefalingerne.  

 

Henrik Stig Jørgensen orienterer om det nye initiativ fra Regionsrådet; 

Bæredygtige akutsygehuse.  
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- Der er mangel på arbejdskraft i hele regionen og et behov for at 

gøre sygehusene mere robuste. Dette har bl.a. medført en fusion af 

SUH og NFS.  

- Spor nummer to omhandler lægelig videreuddannelse og 

kompetencer.  Arbejdet hermed er pauseret indtil fusionen mellem 

SHU og NFS er på plads.  

- Henrik Stig Jørgensen vil iværksætte et indledende arbejde, oog 

forventer i den forbindelse at kontakte flere af Rådets medlemmer. 

 

 

4. Strategi for lægelig videreuddannelse i Region Sjælland (30 min.) 
 

Sagsfremstilling  Punktet blev udskudt fra sidste møde d. 30. maj 2023. Der blev udtrykt et 

ønske om, at punktet skulle rammesættes bedre ift. ønsket for den konkrete 

drøftelse. 

 

Med det øgede fokus på kvaliteten af og kapaciteten i uddannelsen af læger 

og speciallæger, arbejdes der i stigende grad med strategier og indsatser for 

den lægelige videreuddannelse på de enkelte sygehuse, i psykiatrien, i 

almen praksis og i Regionshuset. På den baggrund ønskes en drøftelse af 

hvordan vi sikrer en fælles tilgang der både understøtter de overordnede 

nationale og regionale strategiske mål og visioner, sikrer sammenhæng i 

indsatser og strategier regionalt, herunder går i fælles retning samt sikrer 

at vi inddrager hinanden regionalt i arbejdet med at videreudvikle den 

lægelige videreuddannelse.  

 

Lægeuddannelse og lægelig videreuddannelse er et fælles regionalt ansvar 

og en fælles regional opgave. Uddannelse går på tværs af fagområder, 

virksomhedsområder og sektorer og kræver tæt koordination og 

involvering af alle parter, både dem der giver uddannelse og dem der skal 

aftage færdiguddannede læger og speciallæger. Uddannelse kan derfor ikke 

ses som en isoleret opgave. Det er nødvendigt at tilgå uddannelsen af læger 

og speciallæger på en strategisk, struktureret og sammenhængende måde. 

 

Der ønskes en orientering fra de tre sygehuse, psykiatrien, almen praksis og 

Lægeuddannelsen i Region Sjælland ift., hvordan der arbejdes strategisk 

med at sikre og udvikle den lægelige videreuddannelse samt fremadrettede 

fokusområder. 

 

Indstilling  Det indstilles, at Rådet;  

- Tager orienteringerne fra sygehuse, psykiatrien, almen praksis 

og Lægeuddannelsen i Region Sjælland til efterretning 

- Drøfter hvordan regionen kan sikre et fælles strategisk sigte og 

samarbejde i udviklingen af den lægelige videreuddannelse 

- Drøfte hvordan vi kan inddrage hinanden i udviklingen af såvel 

overordnede strategier som konkrete tiltag  

 

Referat   Udskydes til næste møde.  
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5. Revision af de regionalt obligatoriske Kursusdage for KBU-læger (25 

min.)  

 

Sagsfremstilling  Lægeuddannelsen adresserede på mødet d. 22.11.2022 et ønske om at 

revidere de regionale obligatoriske temadage som afholdes for KBU-læger 

i Region Sjælland. Dagene er i den nuværende form placeret i anden del af 

KBU-forløbet med følgende temaer: almen praksis, attester, 

karrierevejledning, psykiatri samt rationel farmakoterapi, jf. bilag 4. 

Derudover er der et antibiotika kursus, som er placeret i første delforløb af 

KBU, jf. bilag 5. 

  

Punktet blev drøftet på mødet d. 30. maj 2023. Der var på mødet ikke 

enighed om at ændre temadagenes placering, ligesom der også var 

forskellige holdninger til, hvilke emner der vil være relevante at inddrage.  

 

Præsentation af nationale obligatoriske kurser for KBU læger 

Med henblik på at kvalificere behov og muligheder, herunder undgå 

uhensigtsmæssige overlap i indholdet mellem de nationalt obligatoriske 

kurser og de regionale kurser/temadage blev det besluttet at se på, 

indholdet i de nuværende nationale obligatoriske kurser. På den baggrund 

har Lægeuddannelsen anmodet KHR Uddannelse og Udvikling om at 

holde et kort oplæg vedr. indholdet på de nationalt obligatoriske kurser 

målrettet KBU herunder;  

- Akutbehandling og patienttransport  

- Læring i klinikken/ Pæd. I 

- Patientkommunikation  

 

Præsentation af de evalueringer fra KBU-temadage 

Som aftalt på sidste møde præsenteres evalueringer fra de regionale 

temadage afholdt i 2023.  

 

Præsentation af kursus for KBU læger vedr. multisygdom v/NSR 

NSR herunder Videns- og forskningscenter for multisyge, har iværksat et 

kursus vedr. multisygdom. NSR giver en kort orientering om kursets 

formål, indhold samt tidsmæssige placering.  

 

Lægeuddannelsen vil forud for næste møde i Rådet adspørge KBU-

lægerne vedr. deres ønsker og behov. Der er planlagt deltagelse på en af de 

kommende temadage d. 27. eller 28. september.  

 

Bilag 4 - Kursusbeskrivelse og program for de fire sammenhængende 
KBU-temadage 
Bilag 5 - Kursusbeskrivelse og program for Antibiotikakursus 
 

Indstilling  Det indstilles, at Rådet; 

- Med udgangspunkt i ovenstående præsentationer drøfter 

placering samt hvilke emner der kunne være hensigtsmæssige at 

tage med i den videre proces omkring revidering af KBU 

temadagene  
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- Drøfter den videre proces   

 

Referat  KHR uddannelse og udvikling afholder et kort oplæg vedr. de nationalt 

obligatoriske kurser.1 

- Rådet spørger ind til, hvordan disse kurser evalueres. KHR 

orienterer om tilfredsstillede evalueringer med et gennemsnit 

mellem 4,3-4,7 (skala 1-5). KBU-lægerne ønsker mere praktisk 

erfaring, særligt på kurset vedr. akuttransport. På kurset vedr. 

patientkommunikation fremhæves tryghed som en væsentlig 

faktorer for udbytte.  

 

- Der spørges ind til lokaler og hold størrelser? Der er maksimum 24 

kursister pr. hold. Antallet af undervisere varierer på kurserne. 

   

- Der spørges ind til hvad man skulle ændre såfremt der var frie 

rammer og økonomi? Der kunne fokuseres på en tættere kobling til 

klinikken for at skabe en mere rød tråd mellem kurset og klinikken.  

Samtidig er det en udfordring, at KBU-lægerne nogle gange skal 

vurderes på noget, de ikke er klar til – f.eks. ledelse af hjertestop, 

som de vurderes på efter 1-2 måneder. Fokus kunne være på ledelse 

overfor patienten og ikke af det samlede patientforløb. 

  

Derudover øget fokus på at løse cases ud fra patientinformation, 

herunder det at finde mening i de mange divergerende ting som 

patienten fremhæver.  

 

Lægeuddannelsen præsenterer Evalueringer fra henholdsvis 

Antibiotikakursus samt de fire temadage.2  

- Struktur for dagen samt undervisere synes at være vigtig.  

- Der skal fokus på hvad vi får for pengene og særligt med henblik på 

at der kommer flere uddannelseslæger. Samtidig skal indholdet 

også retfærdiggøre, at uddannelseslægerne er væk fra klinikken.  

- Underviserne fra de enkelte dage kan med fordel besøge hinanden 

ift. t få erfaring fra deres kursusprogram.  

 

Det bemærkes, at dele af de almen medicinske temadage er nye ift. 

kursusindhold.  

 

Præsentation af kursus for KBU læger vedr. multisygdom v/NSR.3   

- Initiativet kommer af de mange multisyge borgere der er i Regionen  

- Kurset har hidtil kun kørt på NSR, men regionsrådet har afsat 

midler til at udbyde kurset til alle regionens KBU-læger.  

- Det er vigtigt at have fokus på, at dette kursus skal erstatte dele af 

de øvrige temadage. Der skal ikke indlægges flere kursusdage.  

                                                        

 
1 PowerPoint vedlægges referatet. 
2 PowerPoint vedlægges referatet. 
3 PowerPoint vedlægges referatet.  
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- Der skal være fokus på overlap, da dette kursus også omhandler 

farmakoterapi.  

- Det forslås, at kurset også kan udbydes til introlæger.  

 

Punktet drøftes igen på næste møde.  

 
6. Kriterier for udmøntning af varige midler til ekstra H-forløb i almen 

medicin (20 min.) 

Sagsfremstilling  I 2019 blev antallet af dimensionerede hoveduddannelsesforløb i specialet 

almen medicin nationalt øget fra 294 til 350. Hoveduddannelsesforløbene 

i videreuddannelsesregion Øst fordeles med 45 % til Region Sjælland og 

55 % til Region Hovedstaden, svarende til en stigning fra 58 forløb årligt 

til 69 årlig forløb, jf. bilag 3. 

 

Region Sjælland har de seneste år ikke opslået det fulde antal 

dimensionerede forløb. Således blev der i 2019 opslået 56 forløb, mens der 

kun blev opslået 48 forløb i 2022. Samtidig er andelen af ubesatte forløb 

steget over årene. Af de 48 opslåede forløb i 2022 blev kun 18 forløb besat. 

 

I forbindelse med den øgede dimensionering i almen medicin fik 

regionerne tilført ekstra midler til finansiering af forløbene. Således 

tildeles Region Sjælland årligt 12,6 mio. kr. øremærket til de ekstra 

hoveduddannelsesforløb. 

 

Med henblik på at få udmøntet den fulde dimensioneringsplan i regionen, 

og forberede grundlaget for en yderligere udvidelse som følge af den 

strategiske samarbejdsaftale med Region Hovedstaden, udarbejdede 

Lægeuddannelsen i december 2022 en plan for, hvordan de 69 

hoveduddannelsesforløb skulle fordeles i 2023 mellem de fire 

optageområder, jf. tabel 1.  

 

Fordelingen af hoveduddannelsesforløb i almen medicin i 2023 forventes 

videreført i 2024: 

 
Tabel 1: Forvende fordeling af Hoveduddannelsesforløb i specialet almen medicin 2024 

 År/runde SUH HOL NSR NFS I alt blok-

forløb 

2024-1 5 3 5 4 17 

2024-2 4 4  5  5 18 

2024-3 4  4  5  4 17 

2024-4 5  4  4 4  17 

I alt 18 15 19 17  69  

 

Med henblik på at udmønte midlerne til de ekstra hoveduddannelses-

forløb er der behov for at drøfte, hvilke kriterier midlerne skal fordeles ud 

fra. Kriterierne skal være retfærdige, gennemsigtige og håndterbare. 

 

Lægeuddannelsen forslår, at baseline beregnes som et gennemsnit af 

opslåede forløb på de enkelte sygehuse, enten i perioden 2019-2022 eller 
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perioden 2019-2021, jf. tabel 2.  

 
 
Tabel 2: Forslag til baseline ved fastlæggelse af ekstra hoveduddannelsesforløb 

Opslåede 

forløb 

Samlet  Holbæk SUH NSR Nyk. F 

Gennemsnit 

2019-2021 

55 11 (15) 11 (18) 17 (19) 16 (17) 

Gennemsnit 

2019-2022 

53 10 (15) 11 (18) 17 (19) 15 (17) 

 

Tallet i parentes angiver hvad der forventes opslået i 2024 og dermed 

ekstraforløb i forhold til baseline.  

 

En fuld finansiering af ekstraforløb, såfremt alle forløb besættes, vil ikke 

kunne ske inden for den økonomiske ramme på 12.6 mio. Samtidig er der 

ikke tilført midler til de dele af uddannelsen, der er placeret i almen 

praksis og psykiatrien.  

 

Derudover bør der tages højde for, at uddannelseslægen indgår i 

afdelingens produktion mens de er ansat i uddannelsesforløbene og derfor 

er med til at tilføre afdelingen værdi. Det bør derfor drøftes, i hvilket 

omfang sygehusene skal medfinansiere ekstraforløbene. 

 

Lægeuddannelsen forslår, at alle besatte forløb udover de angivne forløb i 

tabellen ovenfor (baseline), finansieres af de ekstra tilførte midler. Det 

foreslås at antallet af besatte ekstraforløb opgøres på årsbasis. 

Finansieringen kan som skrevet ikke dække alle ekstra forløb, så såfremt 

alle stillinger besættes, er der behov for medfinansiering fra sygehusene.  

 

Bilag 3 Udmøntning af varige midler til ekstra hoveduddannelsesforløb i 

almen medicin 

 

Indstilling  Det indstilles, at Rådet drøfter;  

- Forslag til udmøntningskriterier for de varige midler til ekstra 

hoveduddannelsesforløb i specialet almen medicin.   

- Beslutter den videre proces for arbejdet med at fastlægge 

udmøntningskriterierne. 

 

Referat  Lægeuddannelsen præsenterer forslaget til fordeling af midler til ekstra 

H-forløb i almen medicin.   

 

Lægeuddannelsen bemærker, at det er sygehusenes ansvar at sikre, at 

midlerne tilført de ekstra forløb kanaliseres ud på de respektive afdelinger 

og til psykiatrien. Holbæk anmoder om, at oplægget sendes til 

hovedpostkasserne, så sygehusenes økonomiafdelinger også inddrages.  

 

Rådet bemærker, at det er et nyt at uddannelseslæger kommer med deres 

egen løn.  
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Der er generel enighed i rådet om, at sygehusene skal medfinansiere en 

del af lønudgifterne.  

 

NFS ønsker at midlerne fordeles ligeligt mellem sygehusene, så man får en 

fast andel af dem samlede pulje.  

 

Lægeuddannelsen anbefaler at baseline bliver 2019-2021. Det aftales at 

udkastet sendes ud til hovedpostkasserne. Med henblik på endelig 

drøftelse på næste CVUR møde. 

 
7. Almen medicin (10 min.)  

 

Sagsfremstilling  Status på antal besatte stillinger   

Der er i 2023 blevet besat flere Intro- og hoveduddannelsesstillinger i 

Region Sjælland sammenholdt med 2021 og 2022:  

 

Introduktionsstillinger - almen medicin:  

År Opslåede 
forløb  

Besatte 
forløb 

Ubesatte 
forløb  

Antal ansøgere 

2019 86 67 19 178 

2020 87 56 31 127 

2021 73 39 34 130 

2022 77 49 28 100 

2023 82 59 23 103 
 

Hoveduddannelsesstillinger – almen medicin  

År 
Opslåede 
forløb 

Besatte 
forløb 

Ubesatte 
forløb 

Antal ansøgere 
 

2019 53 35 18 57 

2020 55 36 19 56 

2021 56 27 29 55 

2022 48 18 30 30 

2023 70 31 39 40 
 

Der opleves en generel mangel på tutorlæger i Region Sjælland. Særlig 

Holbæk-området har tilkendegivet, at der er udfordringer med 

tutorlægekapacitet. Det er derfor vanskeligt at finde tilstrækkeligt antal 

uddannelsespladser hvilket særligt påvirker antallet af opslåede 

Introduktionsstillinger.  

 

Indstilling  

 

Det indstilles, at Rådet tager orienteringen vedr. antal besatte forløb til 

efterretning.  

 

Referat  Lægeuddannelsen har fortsat fokus på at få flere tutorlæger tilknyttet. 

Der er etableret et fast track til tutorlæger ift. gennemførelse af kurser.  
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8. Håndtering af udenlandske læger i evalueringsansættelser (15 min)  

 
Sagsfremstilling 

Holbæk   
Nationalt er der mangel på speciallæger, hvilket bl.a. har bevirket at 

politikkerne i højere grad har fokus på rekruttering af læger fra andre 

lande.  

 

Særligt sygehuse i yderområderne oplever stor interesse fra de 

udenlandske læger ift. at få etableret evalueringsansættelsen. Rådet har 

tidligere drøftet regionens tilbud til udenlandske læger. I denne drøftelse 

blev det også tydeligt at der var væsentlige barriere forbundet med 

ansættelsen af udenlandske læger bl.a. sprog, kultur og kompetencer.  

 

Der er derfor flere sygehuse/afdelinger der siger nej til at etablere 

evalueringsansættelser, da det kræver mange ressourcer, både 

økonomiske samt personalemæssigt. Det kræver derfor ikke blot økonomi 

mens og personalemæssige ressourcer at varetage evalueringsansættelser.   

 

Cheflægegruppen på Holbæk Sygehus vil gerne bidrage til at løfte opgaven 

med at få udenlandsk uddannede læger indenfor i det danske 

sundhedsvæsen. Det kræver dog en betydelig investering af tid og 

økonomi for de afdelinger, som tilbyder evalueringsansættelse.  

Cheflægegruppen har på den baggrund anmodet Lægeforeningen (YL og 

FAS) om, at lave en samlet henvendelse til Danske Regioner og 

Sundhedsstyrelsen med henblik på at få etableret støtte til disse 

evalueringsansættelser, herunder;  

 Formaliseret og organiseret KBU forløb til evalueringslæger. Disse 

forløb kan ansøges af evaluerings KBU-læger på samme måde som 

KBU stillinger tildeles. 

 Antallet af specifikke evaluerings KBU stillinger og antallet af 

læger, som efter dansktest og faglig test er kvalificeret til 

evaluerings KBU, skal afstemmes.  

 Varigheden af evalueringsansættelse skal være længere end 

almindelig KBU, min. ni måneder – gerne 12. 

 Evaluerings KBU-lægen og afdelingen skal have en kontaktperson, 

som kan hjælpe med nogle af de øvrige udfordringer herunder 

Styrelsen for International Rekruttering og Integration (SIRI), 

opholdstilladelse, arbejdstilladelse, bolig, netværk m.m 

 Der opfordres ligeledes til, at der bør følge økonomisk støtte med i 

disse særligt tilrettelagte evaluerings KBU/HU-forløb. 

Indstilling  Det indstilles, at Rådet drøfter hvordan og i hvilke fora problemstillingen 

skal tages videre.  

 

Referat  Holbæk Sygehus præsenterer punktet, og fremhæver at problemstillingen 

taler direkte ind i Rådets øvrige drøftelser. Holbæk Sygehus har undersøgt 

om der er nogle puljer eller fonde der kunne søges ift. at få økonomiske 

midler. Det er der umiddelbart ikke.  Der stilles spørgsmål til om regionen 

kan tilbyde en samlet evalueringsansættelse, som finansieres af regionen 

og ikke de enkelte afdelinger. 
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Det forslås bl.a. at de udenlandske læger kunne starte i et ulønnet 

praktikophold med henblik på at vurdere, om der kan tilbydes en 

evalueringsansættelse.  

 

Der er enighed om, at der er et potentiale i at lave mere organiserede 

forløb som opslås. Men også at ansættelserne skal være længere end seks 

måneder.   

 

KHR Uddannelse og Udvikling bemærker at HR direktørkredsen i Danske 

Regioner har en drøftelse om dette på deres kommende møde. Det er 

væsentligt at have blik for udfaldet af disse drøftelser.  

 

Det forslås om der kan være en mentor i regionen for de udenlandske 

læger.  

 

Der lægges op til at Lægeuddannelsen tilsvarende kontakter Danske 

Regioner. Punktet ønskes desuden drøftet i Det Regionale Råd.  

 

Holbæk Sygehus mener at det skal ses som en investering. 

Cheflægegruppen på Holbæk Sygehus har rettet henvendelse til Danske 

Regioner. Holbæk Sygehus foreslår at punktet blive bragt op så mange 

steder som muligt. En drøftelse i Det Regionale Råd kan muligvis 

medvirke til bedre forhandlinger med Danske Regioner. Tilsvarende kan 

det tages med i arbejdet omkring Bæredygtige Akutsygehuse.  

 

 
9. Input til dagsordenspunkter til møde i Det Regionale Råd for lægers 

videreuddannelse (5 min.) 

 
Sagsfremstilling  Det næste møde i Det Regionale Råd for lægers videreuddannelse afholdes 

d. 2. oktober. Mødet afholdes i Region Sjælland. 

 

Såfremt Rådet har punkter de ønsker drøftet i Det Regionale Råd kan det 

drøftes her. Rådets medlemmer kan også anmode om input til 

dagsordenssat punkter.  

 

Indstilling  Det indstilles, at Rådet drøfter eventuelle dagsordenspunkter til 

kommende møde i Det Regionale Råd.  

 

Referat  Det er allerede aftalt, at der skal være en temadrøftelse vedr. de nye 

generationer af yngre læger. Derudover er de yngre læger fra NFS inviteret 

til at deltage med samme oplæg som på dagens møde.  

Rådet forslår følgende punkter til næste møde i Det Regionale Råd;  

- Udenlandske evalueringslæger  
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10. Gensidig orientering (5 min.) 

 
Sagsfremstilling  Information vedr. Forum for Ledende overlæger, Cheflæger, 

Uddannelsesansvarlige overlæger samt UKYL 

Forum afholdes d. 30.11.23 i Psykiatrihuset Slagelse. 

Der er åbnet for tilmelding – følg dette link; Pædagogik og Vejledning - 

Region Sjælland - Vi er til for dig (regionsjaelland.dk).  

Der udsendes i uge 39 et endeligt program.  

 

Lægeuddannelsens hjemmeside  

Link til hjemmesiden; Den Lægelige Videreuddannelse - Region Sjælland - 

Vi er til for dig (regionsjaelland.dk)  
 

Indstilling  Det indstilles, at Rådet tager orienteringerne til efterretning. 

 

Referat Information vedr. Forum for Ledende overlæger, Cheflæger, 

Uddannelsesansvarlige overlæger samt UKYL 

 

Lægeuddannelsens hjemmeside  

Punktet kommer på et kommende møde. Særligt UAO/UKO bedes tage et 

kig på hjemmesiden til næste gang.  

  

Orientering fra sygehusene 

 NSR har ansat en tidligere alment praktiserende læge som UAO 

som skal understøtte arbejdet med uddannelses af 

uddannelseslæger i almen medicin på tværs af afdelinger.  

 SUH har pr. 01.10.23 ansat en deltids UKO på SUH.  

 

11. Eventuelt (5 min.) 

 
Sagsfremstilling   

Indstilling   

Referat    

 

 

https://www.regionsjaelland.dk/job-og-uddannelse/efteruddannelse/laegelig-videreuddannelse/paedagogik-og-vejledning
https://www.regionsjaelland.dk/job-og-uddannelse/efteruddannelse/laegelig-videreuddannelse/paedagogik-og-vejledning
https://www.regionsjaelland.dk/job-og-uddannelse/den-laegelige-videreuddannelse
https://www.regionsjaelland.dk/job-og-uddannelse/den-laegelige-videreuddannelse

